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PRO OBYVATELE, CHATAŘE, CHALUPÁŘE, HASIČE A PŘÍZNIVCE MĚSTSKÉ ČÁSTI OLOMOUC – RADÍKOV 

VELIKONOCE 

 

S blížícími Velikonocemi bychom rádi připomněli zvyky, které se zatím daří i v Radíkově dodržovat. 

Čtrnáct dní před Velikonocemi obchází děvčata vesnici s nazdobeným vrškem stromku. Říká se tomu „chodit 

na Jedličku,“ i když je to zpravidla špička smrčku, do kterého se upevňuje panenka. Větvičky se vyzdobí 

mašlemi a papírovými květy pěti barev „Bílá, červená, modrá, zelená a žlutá, které symbolizují, lásku, čistotu, 

bujení přírody, život a plodnost. Přitom říkají básničku „Má milá Jedličko, červená růžičko…“, dostávají za to 

drobné sladkosti, nebo penízky. 

Také chlapci mají o Velikonocích důležité „povinnosti“. 

První je, že musí na Zelený čtvrtek zastoupit klapáním zvonění zvonů, které podle tradice odletěly do Říma, 

pokračuje se na Velký pátek a končí se v sobotu ráno. Čas klapáním je ve čtvrtek ve 12 a 18, v pátek v 6 a ve 

12,15, potom se vybírá a v 18 hodin. Poslední klapání je v sobotu v 6 ráno a na závěr je výplata. Obchůzka 

chlapců s klapači se objevuje v raném novověku, dílem jako obřad „vyhánění Jidáše“. Hlučení v dětských 

rukou je doloženo od 17. století. Z neuspořádané obchůzky se postupně zformoval obyčej dřevěného 

zvonění. Obchůzku zahajuje kaprál, nejstarší s hochů, u zvonice klapačem, kterým udělá „kříž“. Těžko se tento 

„kříž“ popisuje slovy, jde o klapání klapačem ve dvou vertikálních polohách ve zvláštním rytmu a trvá asi 

sedm vteřin. Obchůzku končí opět kaprál „křížem.“ V Radíkově chodí klapači nepřetržitě od nepaměti a prošly 

jím všechny generace. 

Druhou „povinností“ chlapců je na Velikonoční pondělí obejít s pomlázkou všechna děvčata ve vesnici a 

přinést ženám a dívkám mládí a zdraví. Pomlázka totiž neznamená, že kluci mají holkám pořádně nařezat, jak 

si mnozí myslí, ale pomlázka je od slova „pomladit“. Takže milé ženy, dívky a děvčata, až na Velikonoční 

pondělí u Vás zazvoní nějaký koledník, tak mu s úsměvem otevřete a obdařte ho malovaným vajíčkem a 

mašlí. Pomůžete tím nejen vlastnímu zdraví, ale i zachovat tradici.     

kl 
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„RYCHLÝ“ INTERNET V RADÍKOVĚ 

Po několika měsících dokončila firma CETIN pokládku optického kabelu, který vede od telekomunikační věže a 

je ukončen v rozvodných skříních u obchodu a na začátku ulice Suché Louky, v nichž je „optika“ převedena na 

„metaliku“. Z těchto dvou míst vedou „staré telefonní“ dráty prakticky do každého domu, který stál v době 

zasíťování Radíkova pevnými telefonními linkami. A to bude nyní cesta i pro „rychlý“ internet. U nově 

postavených domů budou muset zájemci projednat s firmou CETIN možnost dodatečného položení 

metalického kabelu k jejich nemovitosti. Maximální rychlost bude až 250 Mbit/s   pro přenos dat do počítačů 

a až 33 Mbit/s pro odesílání dat z počítačů (k dispozici bude větší množství tarifů s různými rychlostmi  

samozřejmě v závislosti na ceně.) Cetin vybudovanou síť provozuje velkoobchodně a díky tomu lze vybírat 

připojení z nabídky více než 20 společností.  Cílem tohoto článku je sdružit potenciální zájemce a vyjednat co 

nejlepší podmínky. Kdo se ještě nepřihlásil, má možnost se do 20.4.2023 nezávazně se přihlásit k připojení na 

internet přes tyto linky. Stačí napsat email na kmc21@olomouc.eu nebo hodit lístek do poštovní schránky na 

budově komise Náprstkova 1. Následně oslovíme poskytovatele internetových služeb a budeme zájemce 

informovat o nabídce. Koho tato nabídka osloví, uzavře s danou společností smlouvu. Jinak si může každý najít 

svého poskytovatel sám. Jednu takovou nabídku, od Nordic Telecom uvádím níže. Je otázka, zda bude 

nejvýhodnější?  

 

CETIN pro zrychlení sítě využil dotaci z Operačního programu Podnikání a inovace pro konkurenceschopnost 

financovaného fondů EU. 

 

  

 

 

 

 

 

 

Na horním obrázku je zařízení pro „zafukování“ optického kabelu do plastové (oranžové) trubky. V přední 

části stroje je z hora přiveden hadicí tlakový vzduch z kompresoru a zezadu je vsouván samotný kabel. Takto 

se dá instalovat několik kilometrů kabelu. Vedle oranžové trubky je položena ještě záložní, v černé barvě. Na 

dolním obrázku je vidět bedna, která je zakopaná u plotu areálu firmy České radiokomunikace a v níž je 
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napojen „náš“ optický kabel na páteřní síť. Ten vede do dvou rozvodných skříní. Jedna je u obchodu a druhá 

na začátku ulice Na Suchých loukách. V těchto skříních je optický signál převeden do měděných telefonních 

kabelů, které vedou do jednotlivých domů a byly používány jako pevný telefon. Signálem mám na mysli 

internet, televizní signál, případně telefonní signál, jinak řečeno v době digitální - DATA. 

                                                                                                                                                                                              jb 

Zelený internet za 95 Kč měsíčně na čtvrt roku i u nás v Radíkově! S Nordic TV na 3 
měsíce zdarma 
 
V naší městské části se právě zrychlilo internetové připojení přes pevnou telefonní linku DSL, kterou má 

většina obyvatel zavedenou přímo do svých domovů. Poskytovatel internetových služeb Nordic Telecom 

přichází se zajímavou nabídkou pro nové zákazníky. 

Dostupná rychlost internetového připojení je až 250 Mb/s za akční cenu 95 Kč měsíčně na čtvrt roku s 

aktivací zdarma a k tomu navíc internetová televize Nordic TV HD (s možností přetáčení, videotékou nebo 

zpětným přehráváním) na první 3 měsíce zdarma. 

Pro získání akční nabídky si stačí ověřit dostupnou rychlost na www.nordictelecom.cz a v objednávce zadat 

slevový kód RADIKOV95. Všechny smlouvy Nordic Telecom jsou bez závazku a skrytých poplatků. Se službami 

navíc získáte prémiovou podporu „Ajťáka na příjmu“, který poradí s technologiemi v domácnosti. 

KLUB SENIORŮ 

Již máme za sebou zimní období, které se dosti nepodobalo klasické zimě. Ale 

vše má své výhody. O to víc se těšíme na opravdové jaro, které se blíží jako 

každý rok. Slavnostní zahájení nového roku jsme oslavili i s předsedou KMČ, 

který nás informoval o dalším úsilí v akci na rekonstrukci budovy, ve které se 

scházíme. Snad mladá krev v komisi bude mít lepší výsledek, aby se ledy 

pohnuly. Po volebním období se situace zklidnila i mezi lidmi a tak se můžeme 

soustředit na obohacení života. Využíváme možnost chodit na bowling, 

protože naše mužstvo svědomitě trénuje na další soutěže. Také chodíme na 

aguapark a shlédli jsme český film v kině Metropol. Již se těšíme na známý kus 

do Moravského divadla, ale to se uskuteční až v dubnu. V únoru jsme byli na 

výletě v Kroměříži, kde probíhala výstava kamelií, v tuto dobu obdivuhodná. 

Měli jsme také přednášku o bezpečnosti v dopravě za účast chodců, protože 

je to nutno stále připomínat. Ovšem nejradši máme dodržování tradic tj. 

koblihy na Popeleční středu a především moc milé životní oslavy jednotlivých 

členů. Ubíhá to všem, ale ve společnosti se vše líp nese!  Už se těšíme na další 

jarní vycházky a výlety, jen co počasí bude přát!    fp 

 

Kroměříž 

http://www.nordictelecom.cz/
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OHLÉDNUTÍ ZA VÝROČNÍ SCHŮZÍ SDH OLOMOUC-RADÍKOV 

  

V sobotu 17.12. jsme se po dvouleté covidové přestávce sešli v restauraci Chata Pod věží, abychom zhodnotili 

průběh roku 2022, setkali se s přáteli a kamarády a naplánovali i něco nového do roku 2023. 

Schůzi zahájil starosta Honza Rudický a přivítal hosty - primátora SMOl Mgr. Miroslava Žbánka, MPA, Mgr. 

Evu Machovou,  vedoucího odboru ochrany, Ing. Jana Langra, předsedu KMČ Ing. Jana Bednáře,  zástupce 

okresního sdružení, hanáckého okrsku, zástupce okolních sborů a členy SHD Radíkov.   

  

Jednáni bylo prohlášené za usnášení schopné a tak mohli členové zahájit čtení svých presentací. Výroční 

zprávu sboru přečetl starosta Honza Rudický, velitel Michal Titz hodnotil činnost zásahové družstva, bratr 

Jarda Kovačík přečetl revizní a pokladní zprávu.   

  

Bylo slavnostně předáno ocenění bratru Honzovi Zvěřinovi za dlouholetou obětavou práci pro sbor a KMČ. 

  

Následovaly zdravice, přání všeho dobrého a předání darů hostů z magistrátu a okolních sborů.  

Po občerstvení pro všechny přítomné následovala volná zábava. 

 

 

z leva: Jan Langr, Eva Machová, Miroslav Žbánek, Michal Titz 

Na této schůzi jsme se dozvěděli průlomovou zprávu – byly vyčleněny prostředky na projektovou dokumentaci 

na rekonstrukci hasičské zbrojnice a celé budovy. V programovém prohlášení současného vedení radnice je 

realizace celé rekonstrukce. V současné době probíhá aktualizace původních plánů, na které bylo vydáno 

územní rozhodnutí. Už čekáme jen na poslední vyjádření od jednoho úředníka z magistrátu a může začít výběr 

projekční firmy.           kl 
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TŘÍKRÁLOVÝ GULÁŠ  

  

po delší době jsme se sešli v sobotu 7. ledna na Tříkrálovém guláši v útulných prostorách klubu 

seniorů. Tentokrát měl vaření na starosti Honza Rudický. Gulášek s knedlíkem od paní Lidušky byl 

výborný.  Sešla se nás spousta a všichni odcházeli dobře najezení a spokojení. Budeme se těšit na další ročník 

této oblíbené tradice.            kl 

NEJBLIŽŠÍ AKCE SBORU 

1.4.2023 dopoledne Ukliďmě Česko, odpoledne přesunutý Karneval pro děti 

15.4.2023 sběr železného šrotu 

22.4.2023 Radíkovské hody 

10.6.2023 Hasičský pochod 

O všech akcích budete podrobně informováni plakáty, místním rozhlasem a kdo nám poslal email, tak i touto 

cestou             jb 

„ZÁMĚR REKONSTRUKCE HASIČSKÉ ZBROJNICE“ 

KMČ iniciovala záměr úpravy projektu hasičské zbrojnice tak, aby hřiště za prodejnou Hruška zůstalo bez zásahu 
a hasičská technika vyjížděla na ul. Náprstkovu. Možné řešení bylo konzultováno s MMOl, je zpracována nová 
rozdílová studie a nyní se čeká na závazná stanoviska jednotlivých odborů magistrátu a dalších orgánů státní 
správy. Zatím vše vypadá slibně, ale nechceme předjímat. Smyslem je uchránění hřiště výlučně pro potřeby 
občanů, pro akce hasičů a KMČ. O výsledcích jednání a dalším postupu vás budeme informovat v příštím 
zpravodaji.  

MO 
„ULICE NA SUCHÝCH LOUKÁCH“ 

KMČ se snaží o aspoň částečné řešení stavu této komunikace, situace je zde ale komplikovaná. Podzemní 

inženýrské sítě jako kanalizace splašková a dešťová, vodovod, plyn a částečně slaboproud jsou uloženy jen v její 
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přední části - po příčný kanalizační žlab. (Bylo to po hranici „Venkovského bydlení“ stanovenou tehdejším 

územním plánem. Další majitelé neměli zájem o změnu, která jim byla nabídnuta). Dále je veden jen nadzemní 

rozvod NN, veř. osvětlení a slaboproud. Cesta je zpevněná asfaltem jen několik desítek metrů, zbytek je 

z uježděného makadamu a dále pak bez zpevněného povrchu až k lesu. Pro úpravu ulice byla zpracována v r. 

2017 studie možných úprav ve dvou variantách, kde se řešilo vedení jednopruhové komunikace s výhybnami a 

parkovacími místy pro návštěvy (stání majitelů nemovitostí a zahrad má být dle platné vyhlášky řešeno na 

vlastním pozemku). Při návrhu vyšlo najevo, že šířka pozemků města se stávající komunikací je příliš úzká pro 

realizaci záměru, který kromě podélných stání a výhyben musí obsahovat i záchytný příkop dešťových srážek 

směrem k lesu, a bylo by třeba tedy dohody s vlastníky lesa. KMČ ve spolupráci s MMOl nabízelo tehdy zvážit 

možnost směny dílčích částí pozemků s funkcí lesa v majetku města s vlastníkem, kterým jsou zatím lesy ČR. 

V současné době se ale o pozemky se vede dlouholetý spor s původními majiteli (Lichtejnštejnové), kteří žádají 

vrácení svých dříve vyvlastněných lesů a z tohoto důvodu zatím není možné pokračovat v jakýchkoliv dalších 

projekčních přípravách, nicméně KMČ Radíkov je na budoucnost připravena.  

V současné době je stav komunikace neuspokojivý, s výtluky a vyježděnými lavóry, chůze ulicí je za mokra 

peklem. KMČ proto domlouvá s TS Olomouc aspoň dočasné řešení s navezením dvou menších kup štěrkodrti 

fr. 0-32 na dvě postranní místa podél komunikace (před příčnou spojku a na konec k lesu), kde by byla štěrkodrť 

stále k dispozici pro vlastnoruční zavezení na kolečku k zasypání vzniklých výtluk. Tak by se daly operativně 

řešit nejkřiklavější případy, navíc z prostředků KMČ tento způsob vyjde výrazně levněji, než žádat o nápravu 

jednorázově pracovníky TS, a to cca na 1/6 nabízené ceny. Věříme, že obyvatelé ul. Na Suchých loukách 

(vzhledem ke vstřícným ohlasům při namátkových setkáních) aspoň tento způsob nabízené údržby ocení. 

 

 
Příklad řešení přední části jedné z variant.      MO 

 
 

POCIT NOVICE 

Zdravím všechny obyvatele a chataře městské části, ale spíše dědiny – Radíkova. Nevím, jestli jen někteří, ale 

jistě ne všichni zaznamenali, že došlo poměrně k významné změně ve složení komise městské části Radíkova. 

Jak bylo popsáno v minulém zpravodaji, tak svou činnost po více jak čtyřiceti letech ukončil ing. Jan Zvěřina a 

jistě mu patří i opakovaně poděkovat. 

Nemám ambici psát o tom, co bylo, ale spíše o tom co je, protože co bude se teprve uvidí. Když byla 

najmenována první podoba komise, tak já jako letošní šedesátník jsem v ní byl juniorem . I se smutným 

úmrtím kolegy Rešla byla komise ne nefunkční ale velice sporá. Aktivitou členů komise však došlo k jejímu plně 

funkčnímu doplnění. Pro úplnost ke stálým členům a takto novému předsedovi Janu Bednářovi, paní Františce 

Prášilové, Milanu Obenausovi a Jardovi Kovačíkovi a mou osobu se komise doplnila o Kláru Langerovou, Aleše 

Morbitzera a Jana Ambrože. Poslední tři jmenovaní tedy významně snížili věkový průměr komise.  

Já jsem za to osobně velice rád, že Klára, Aleš a Honza Ambrož přijali tu výzvu a souhlasili se svou aktivní účastí 

v práci v komisi. Díky lidské přirozenosti je předpoklad, že já zde budu možná dvacet let. Jmenovaní pak možná 

let čtyřicet a jejich potomci let šedesát. A za mne není dobře, když lidi v důchodovém věku vytváří představy 

ze svého pohledu pro lidi o dvě a více generací mladších. Ano, jistě je dobrá nějaká korekce vycházející ze 

zkušeností, ale ten základ by měli tvořit ti, kteří budou produkty své činnosti užívat déle. Myslím si, že v krátké 

době se budeme jako komise prezentovat velice zajímavou změnou, kde zejména Ing. arch. Obenaus odvedl 
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obrovský kus velice fundované práce. Pokud se máme bavit o viditelné aktivitě tak díky Kláře nemáme u 

kapličky prales. Ne že by ona ořezávala keře, ale byl to její nápad, který se pak díky aktivitě předsedy Bednáře 

realizoval prostřednictvím Technických služeb. Další viditelnou věcí bude venkovní pingpongový stůl za 

obchodem, kdy s nápadem přišel Aleš. Honza Ambrož pak odvedl velký kus zatím neviditelné práce, kdy 

zejména jeho pozornost a zarputilost v hledání alternativ a příkladů je velice osvěžující. 

Prosím neberte to tak, že pracují jen mladí. Já jsem chtěl jen takto popsat svou radost z toho jak je celá komise 

životaschopná a pracovitá. Jak mnozí víte, tak já jsem často „ U Jacka“ a tam je to nejkritičtější prostředí na 

dědině, kdy parlamentní opozice je jen odvarem kritiky  Tam probíhají diskuse nad tím, co by se mělo a 

nemělo a vězte, že se tam diskutují „velké“ věci jako je vyčištění přehrady, hasička tam má každý týden jinou 

podobu, hřiště jednou je místo obchodu a příště není potřeba zcela.  

Co tím chci říci. Nebojte se přijít na komisi a sdělit svůj názor či pohled na jakoukoliv oblast, která vás zajímá. 

Budete jistě vyslechnuti a nic se nezamete pod koberec. Nyní třeba aktuálně z provozních věcí řešíme úklid ze 

strany pracovníka Technických služeb, kdy ten opravdu za jeden den v týdnu nemůže stihnout všechny úkony, 

které roky dělal pan Smetana následně pan Fico a naposled v plné síle Jarda „Jack“ Kouřil. 

Děkuji za Váš čas a budu se těšit na setkání. Prima nejen jaro. 

Oto Kaděrka 

SVOZ ODPADU A DRUHOTNÝCH SUROVIN V ROCE 2023 
 

Pravidelný čtrnáctidenní svoz ze speciálních hnědých 240 litrových nádob byl 
zahájen od 10. března 2023. 
Směsný komunální odpad se sváží celý rok v liché týdny ve středu. 
Papír:18.4.; 16.5.; 13.6.; 11.7.; 8.8.; 5.9.; 3.10.; 31.10.; 28.11.; 26.12. 
Plasty:4.4. 2.5. 30.5. 27.6. 25.7. 22.8. 19.9. 17.10. 14.11. 12.12. 

Další informace na: https://www.olomouctridi.cz/ a Technických služeb města Olomouce.  jb 

Místní knihovna je otevřena každou středu v době od 15–17 hodin. 

Na webových stránkách http://www.kmol.cz/radikov uvidíte seznam 

knih. Jistě najdete něco, co jste ještě nečetli. S knihovnicí paní Vlastou 

Zvěřinovou je možno se telefonicky spojit na tel. čísle 731 123 078.  

         jb 

 
RADÍKOVSKÁ PATNÁCTKA (21. ROČNÍK) 
Memoriál Ing. Ivana Cahela 

Náš obyvatel, Mirek Osladil, je už dvacet jedna let pořadatelem a sponzorem přespolního běhu, který má start 

a cíl na Šancích. Letos byla Radíkovská patnáctka zařazená jako 4. závod Velké ceny vytrvalců Olomouckého 

kraje pro rok 2023. Závodu se zúčastnilo celkem 91 vytrvalců, mezi nimiž nechyběl ani majitel Chaty pod věží. 

Závod se běžel v zimních podmínkách, na zledovatělém povrchu. Součástí závodu byl i závod dětí na kratších 

tratích podle věku zúčastněných dětí. 

Výsledky muži 15 km: 

1 Pelíšek David  SALOMON/SUUNTO     ..55:18 

2 Dvořák Pavel  Biatlon Prostějov     ..59:25 

3 Svoboda Marek  AD Team     1:01:19 

Výsledky ženy 7,5 km: 

1 Hastíková Jarmila  Veselí nad Moravou    33:17 

2 Fritscherová Jana  TJ Liga stovkařů Olomouc   34:35 

6 Ondrušík Kateřina  AK Šternberk     36:30 

http://www.kmol.cz/radikov
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těsně před stratem závodu mužů      jb 

 

Termíny jednání Komise městské části č. 21 Ol.- Radíkov 

Jednání komise jsou veřejná. Termíny:  3.4., 2.5., 5.6.2023, vždy v 19 hodin Náprstkova1 

 

VAŠE NÁKUPY U NÁS POMOHOU UDRŽET PROVOZ NAŠÍ 

PRODEJNY.  

K dispozici je 6 parkovacích míst před prodejnou, další poblíž.  
 
Možnost platby nákupů kartou. Je zde terminál Sazky.  
 
Zásobování prodejny je na velmi dobré úrovni, nakoupíte široký 
sortiment všech potravin, čerstvou zeleninu i ovoce, je dostatek 
mastných výrobků a dalšího zboží. S připomínkami se obraťte na 
vedoucí prodejny, určitě zkusí vše projednat s manažerkou, která 
obchod pravidelně kontroluje.  
 

Personál se těší na vaši návštěvu. 

 

RADÍKOVSKÝ INFORMAČNÍ ZPRAVODAJ – Vydává Statutární město Olomouc-Komise městské části č. 21  
Olomouc-Radíkov, IČO 299 308, evid. č. MK ČR E 11130. Do všech domácností, na chaty a chalupy v městské  

části Radíkov zdarma. Počet výtisků: 220 ks. Redakční rada: KMČ 21 Ol.-Radíkov.         
Adresa: KMČ č. 21 Olomouc - Radíkov, 779 00 Olomouc - Radíkov.                  

                                      Zpravodaj je i na http://www.olomouc.eu/samosprava/komise-mestskych-casti/radikov  
Tel: 777 135 001, e-mail, kmc21@olomouc.eu, Foto: Jan Bednář, Kopečná 
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